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ACTA DEL CONSELL CIUTADÀ DEL DISTRICTE 

DE SANTS-MONTJUÏC 

Identificació de la sessió 

Núm. 1 
Data: 16 de desembre de 2019 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 18.00 h a 18.30 h 
Lloc: Sala d’actes de la seu de Districte de Sants-Montjuïc 
 
Assistents 
 
Regidora - presidenta del Consell  
Sra. Neus Munté i Fernández 
 
Regidor del Districte  
Im. Sr. Marc Serra Solé 
 
Consellers de Districte 
Sra. Carolina López García (GMBComú) 

Sra. Marina Berruezo Palencia (GMBComú) 

Sra. Esther Pérez Sorribas (GMBComú) 

Sr. Xavier Farré Perisé (GMBComú) 

Sr. Ancor Mesa Méndez (GMBComú) 

Sr. Jaume Gaixas Querol (GMBComú) 

Sr. Albert Deusedes Perelló (GMPSC) 

Sr. Eudosio Gutiérrez García (GMPSC) 

Sra. Maria Isabel Sánchez Loran (GMPSC) 

Sr. Josep Joaquim Pérez Calvo (GMERC) 

Sra. Lourdes Vidrier Torralba (GMERC) 

Sr. Antonio Lázaro Martínez Carmona (GMERC) 

Sr. Saoka Kingolo Luzolo (GMERC) 

Sra. Ling Ling Masferrer Lletjós (GMERC) 

Sra. Georgina Lázaro Fontanet (GMJxCat) 

Sra. Neus del Pilar de Haro Jarque (GMJxCat) 

Sr. David Labrador Gabriel (GMCs) 

 
 
Representants d’Entitats i Associacions de 2n grau:  
Sra. Alícia Bernadas   Federació Ass. Entitats FAECH 
Sr. Josep Escofet   Eix Sants-Les Corts 
Sr. Jordi Iglesias   Eix Sants-Les Corts 
 
Persones de reconeguda vàlua:  
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Sr. Lluís Llanas 
Sr. Xavier Velasco  
 
Ciutadans guardonats amb la Medalla d’Honor Individual de la ciutat de 
Barcelona: 
Sr. Lluís Maté 
Sra. Montserrat Riera (en representació del Sr. Josep Espinàs) 
Sr. Josep Ortiz 
Sr. Josep Romeu 
Sr. Jordi Suñé San Juan 
 
Ciutadans guardonats amb la Medalla d’honor Col·lectiva de la ciutat de 
Barcelona: 
Sr. Oleguer Forcades  Sants 3-Ràdio 
Sr. Jordi Casp   Bona Voluntat en Acció 
 
Representants dels Consells Sectorials:  
Sra. Carme Bernet   CS Escolar 
Sr. Carles Burgués CS Presidència, Règim Interior, Seguretat i 

Mobilitat 
Sra. Carmen Gonzalo Pérez CS Gent Gran 
Sr. Lluís Llanas CS Economia, Empresa i Ocupació 
 
Representants dels Consells de Barri:  
Sr. Enric Jara   Consell de Barri La Bordeta 
Sr. Lluís Maté   Consell de Barri Font de la Guatlla 
 
Gerent del Districte  
Sra. Sònia Frias Rollón 
 
Conseller Tècnic del Districte 
Sr. Xavier Farré Perisé  
 
Secretari 
Sr. Juan Carlos Parejo Perogil 
 

Desenvolupament de la sessió 

La presidenta dona inici a la sessió ordinària del Consell. Recorda breument el canvi 
en les polítiques de privacitat de l’Ajuntament, que s’han adaptat al nou Reglament 
europeu de protecció de dades. Així mateix, esmenta que aquesta sessió serà 
enregistrada i emesa en directe pel canal de l’Ajuntament de Barcelona i la 
corresponent gravació al web del districte i que qualsevol persona pot expressar 
prèviament la voluntat de privacitat respecte a aquest enregistrament. Dona la paraula 
al regidor per formular els punts primer i segon de manera conjunta. 
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1) INFORME sobre el pressupost municipal corresponent a l’exercici 2020. 

2) INFORME sobre el pressupost del Districte corresponent a l’exercici 
2020. 

El regidor del Districte, dona la benvinguda al Consell Ciutadà del Districte. 
Introdueix breument el marc pressupostari i la seva proposta de pressupostos, que ja 
s’ha aprovat inicialment a la Comissió d’Economia i que fixa un pressupost clarament 
expansiu i que es basa en dues de les grans prioritats que té el Govern per a aquest 
mandat i que creu que són compartides per la majoria de grups municipals i també per 
la majoria de la ciutadania. En primer lloc, el combat a les desigualtats socials 
especialment en les polítiques d’habitatge i, en segon terme, donar resposta a 
l’emergència climàtica amb una aposta dintre del marc competencial de l’Ajuntament 
per la millora de l’espai públic i del transport públic. Barcelona porta una llarga 
trajectòria de gestió pública amb pressupostos molt ben portats, amb unes finances 
molt ben sanejades i volen seguir amb aquesta política de transparència.  

El regidor planteja un pressupost que preveu un increment del 12 %, per tant, passa a 
2.971 milions d’euros en total, gairebé 320 milions d’euros més que el pressupost de 
2019. Explica que l’augment es deu perquè es preveu també un increment important 
dels ingressos per dues vies. D’una banda, per l’augment de l’aportació de l’Estat, 
gràcies al nou escenari de govern a l’Estat, que d’alguna forma puguin arribar més 
recursos per a la ciutat de Barcelona. En segon terme, per una major recaptació 
municipal.  

Aquest increment d’ingressos per la via impositiva bàsicament persegueix quatre 
objectius. En primer lloc, mantenir la línia de treball del mandat passat de lluita contra 
el frau fiscal. El primer que cal és perseguir aquells que més tenen i que d’alguna 
forma evadeixen el pagament dels impostos. En segon lloc, per una mirada 
progressiva al pressupost, qui més té és qui més paga, i per això es preveu una 
adequació de l’IBI a partir de la revisió cadastral. En tercer lloc, fiscalitat verda, qui 
més contamina més paga, que es farà a través d’una nova taxa de residus adequant 
l’impost de vehicles i ajustant les taxes de l’àrea verda i l’àrea blava. Finalment, obtenir 
ingressos a partir de l’ús intensiu de l’espai públic, per compensar aquells que fan un 
ús intensiu de l’espai públic i que això reverteixi en el conjunt de serveis públics; a 
través d’un increment important de la taxa turística, que ja es va acordar en el ple i 
també un increment proporcional de la taxa de terrasses. 

El regidor continua explicant cap a on anirà l’increment de 320 milions d’euros. Explica 
que es preveu un increment de 194 milions d’euros de la despesa corrent que ha de 
poder suposar un increment i un reforç dels serveis públics. Això està previst en la 
proposta de pressupostos que aporten que, d’aquest increment, un 13,3 % repercuteixi 
en polítiques de medi ambient, un 8,6 % en transport públic, un 12 % en la millora dels 
serveis socials i la promoció social, un 10 % més a habitatge per lluitar contra les 
desigualtats, un 10,8 % més a educació, un 4 % més a cultura i, finalment, un 11% 
més a les polítiques de promoció econòmica i generació d’ocupació. Finalment, pel 
que fa a les inversions, es preveu un increment també important de 92 milions d’euros 
més, que els situa en 550 milions d’euros per a l’any 2020. Destaca algunes inversions 
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de ciutat, com 121 milions d’euros en la construcció d’habitatge o 25 milions d’euros en 
l’adquisició d’habitatge.  

Ràpidament apunta cóm afecta això el pressupost del districte. També és un 
increment, en aquest cas un increment d’un 5,06 % del pressupost del 2019, que és 
prop de 2 milions d’euros. Explica que aquests 2 milions d’euros es dediquen en 
primer lloc a despesa de personal. Si es fa una oferta pública de treballadors, com 
s’han anat fent els darrers anys, de més Guàrdia Urbana, més educadors, més 
treballadors a les escoles bressol, doncs tot això amplia el capítol de personal i, per 
tant, hi ha un increment del 7,5% en la despesa de personal municipal. També, en 
l’àmbit del districte, hi ha un important increment en subvencions i gestions cíviques; 
s’incrementarà el nombre d’equipaments gestionats per entitats del districte. 

Passa la paraula a la gerent perquè faci unes notes més tècniques per acabar de 
completar al debat.  

La gerent del districte, presenta dues primeres diapositives. En primer lloc, es veu un 
desglossament dels capítols d’ingressos que ha comentat el regidor, on es pot veure 
que el pressupost del 2020 s’ha contemplat en 2.971 milions d’euros, que suposen un 
increment de 323 milions d’euros més disponibles respecte a l’any que es tanca. Es 
pot observar quins són els capítols 2, 4 i 5, que tenen els màxims increments. 
Igualment també en el capítol de personal, per temes d’increment de plantilla i de 
regularització de condicions laborals arran del conveni i de la Llei d’estabilitat 
pressupostària que atorga unes noves condicions als treballadors públics.  

A la següent diapositiva es veu el mateix quadre, on es fa el resum de quines són les 
despeses i, per tant, on es destinen aquests ingressos. No entra en els detalls, perquè 
el regidor ja ha explicat quines són les polítiques en les quals es distribueixen les 
despeses del 2020.  

La següent diapositiva és, en l’àmbit del districte, a què es destina aquest increment 
pressupostari, bàsicament amb dos capítols. Pel que fa a despeses de personal, per 
les raons esmentades, per la Llei d’estabilitat pressupostària estatal i també pel tema 
de relacions laborals –el conveni signat amb noves condicions– i el capítol que fa 
referència als nous equipaments, on hi ha dos conceptes principals: les gestions 
cíviques que s’incorporen, com Cotxeres i Casinet, en què s’internalitza altre cop el 
personal municipal que en aquests moments està treballant en aquests equipaments i, 
per tant, es dota de més recursos a les entitats per poder assumir directament aquesta 
gestió i també per a equipaments que en el mandat anterior es van iniciar, de la mà de 
Pla de barris, i que en aquest exercici ja passen a ser equipaments de gestió ordinària 
en el pressupost del districte. Bàsicament, així es resumeix les dades d’ingressos i 
despeses pel que fa a ciutat i districte.  

3) INFORME sobre la proposta de fixació de preus públics per a la utilització 
dels equipaments cívics, casals de gent gran i d’infància del Districte per 
a 2020.  

La presidenta aclareix que amb això ja s’ha informat sobre els punts primer i segon de 
l’ordre del dia i passen al tercer punt. 
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El regidor presenta una proposta d’actualització dels preus públics dels equipaments 
cívics, dels casals de gent gran i d’infància al districte. Explica que es tracta d’una 
proposta que busca l’homogeneïtzació de la política de preus de l’Ajuntament. 
Comenta que s’han trobat una realitat de preus molt diferents per serveis semblants i 
d’alguna manera han vist necessària l’homogeneïtzació, mantenint sempre la 
singularitat de cada barri per la seva composició social, la singularitat també per cada 
un dels serveis que es presten, o els tallers que es presten, atenent també a la 
demanda que puguin tenir i a diferents factors. 

Passa la paraula a la directora de Serveis a les Persones, per explicar quina és la 
proposta en l’àmbit tècnic.  

La directora de Serveis a les Persones comença explicant la diferència entre preus 
públics i preus privats comunicats, que són equipaments en gestió cívica. Per tant, els 
centres cívics poden ser de gestió directa o de gestió cívica. A tots s’aplica el mateix 
criteri de preus públics. En aquest cas, concreta que en els centres cívics s’aplica la 
indicació que proporciona l’ICUB des de ciutat. Per tant, tots els centres cívics de la 
ciutat aplicaran un 4 % d’augment en les tarifes.  

Recorda que des del 2012 s’ha estat treballant en una homogeneïtzació de les tarifes 
als preus públics dels centres cívics de tota la ciutat, perquè hi havia un ventall molt 
diferent, i han anat treballant en aquesta línia sense apujar preus. Aquest any sí que 
proposen apujar un 4 %, perquè des del 2012 fins ara calculen que la diferència 
d’increment de l’IPC que no han aplicat és entre un 8 i un 10 %. Per tant, un 4 % 
sembla bastant correcte. D’aquesta manera, el preu tipus d’un taller passarà de 4,11 a 
4,27. I es proposen un màxim de vuit tipus de tarifes diferents, perquè tots els centres 
cívics de la ciutat s’adaptin a aquestes tarifes. Els centres cívics tenen llibertat per 
adaptar els tallers a una tarifa que pot ser la immediatament superior o inferior. Per 
tant, cada centre cívic, en funció del nivell sociocultural de l’entorn i de la tarifa que 
estava aplicant fins ara, aplicarà un preu o un altre i així no es trobaran aquestes 
diferències entre barris o entre districtes que, per a un mateix taller, el preu per hora 
era diferent en un lloc o un altre i això la ciutadania no ho acabava d’entendre.  

Pel que fa als espectacles, explica que també s’apliquen els preus de ciutat. Hi ha una 
diferència pel que fa a les categories dels espectacles infantils, n’hi ha tres de diferents 
pel tipus de públic a qui van adreçats. En aquest cas, els de categoria 1 baixarien; 
abans tenien a 4,05 el preu de taller i a la ciutat a 4, per tant, es baixen a 4. En canvi, 
els de categoria 2 i 3 augmentaran a 3 euros; fins ara eren 2,67 més l’IVA, per tant, 
pugen aquests cèntims de diferència.  

En el cas de cessió d’espais, tots els centres cívics tenien els mateixos preus en funció 
de la mida de la sala, excepte un, que s’ha incrementat un 1 % perquè hi havia una 
diferència que no sabien per què existia i ho han adaptat. Els serveis complementaris 
pugen un 4 %, com a tota la ciutat. Els responsables de centres cívics havien avisat 
que realment estaven pagant per sota del preu mercat en serveis de consergeria, 
neteja i el tècnic de so. Per tant, aquests tres serveis complementaris sí que proposen 
apujar-los un 4 %. 
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Pel que fa als centres cívics de gestió cívica, comenta que els preus privats 
comunicats seran els mateixos que acaba d’explicar. Per tant, tots els centres cívics 
tindran la mateixa proposta, excepte Font de la Guatlla i els centres cívics de la 
Marina, que ja tenen tarifes més reduïdes en alguns tallers concrets –que no estan 
dins del ventall de Ciutat– i aquests sí que els mantindrien, perquè entenen que el seu 
públic és molt específic i que l’entorn social i econòmic avala que puguin mantenir 
aquests preus per sota dels que marca la ciutat.  

Pel que fa als casals de barri, continua exposant que hi ha casals de barri a la Marina, 
la Vinya i Sant Cristòfol en gestió cívica i, per tant, tenen preus privats comunicats. 
Aquí s’ha homogeneïtzat l’oferta per fer-la igual en els dos casals que estaven al 
mateix barri i, per tant, els preus havien de ser iguals. S’han afegit categories que no 
estaven l’any passat incorporades en els preus, però que són tallers que ja s’estaven 
fent i els preus són un preu màxim. Potser en algun taller el preu és inferior pel nombre 
de persones usuàries o pel tipus de taller, però sí que s’estableix un preu màxim per 
als tallers als casals de barri.  

A la resta d’equipaments socioculturals, com ara la Bàscula Jove, el Punt Multimèdia 
de la Casa del Mig, les ludoteques i casals de gent gran, comenta que han mantingut 
els preus perquè pensen que està bé mantenir els preus per a aquest tipus de públic 
familiar i jove i de gent gran. Excepte en el Punt Multimèdia, on s’ha adaptat l’oferta a 
la demanda que els feien; de les impressions 3D i impressió 3D de resina s’han 
eliminat algunes tarifes que no demanava ningú i s’hi han afegit tarifes per 30 minuts, 
perquè en aquest tipus d’impressores amb 30 minuts ja era suficient. A més, han 
desglossat dos tipus de preus, un per a estudiants i un altre per a la resta del públic, 
perquè l’estudiant necessita una tarifa més econòmica per a aquests tipus de serveis.  

Per acabar, fa una pinzellada dels equipaments esportius, encara que no estiguin en 
l’ordre del dia. En els equipaments esportius de gestió del districte, exposa que no han 
seguit les indicacions de l’IBE –l’Institut Barcelona Esports– que, per a tota la ciutat, ha 
proposat pujar un 0,6 % a les instal·lacions gestionades per l’Institut Barcelona Esports 
a la ciutat. Comenta que en els camps de futbol i en les dues pistes esportives 
gestionades en gestió cívica, no han proposat augment, perquè són tarifes que als 
clubs i a les associacions que les fan servir ja els costa i, per tant, la proposta és 
mantenir les tarifes. 

A continuació, es disculpa per haver-se embolicat amb les tarifes. Especifica que han 
seguit les indicacions de l’IBE d’apujar el 0,6 % a tots els equipaments, perquè al 
districte ja feia uns anys que no estaven pujant les tarifes, al contrari, havien ajustat les 
tarifes d’esport base fins als divuit anys a la baixa a totes les instal·lacions esportives 
del districte. Per tant, els sembla que aquest any és adient afegir-se a la proposta de 
l’IBE per a la ciutat del 0,6 %. A més, hi ha una tarifa per les activitats no esportives 
que es fan a les pistes, on sí s’augmenta un 0,75 % per igualar la mateixa tarifa a les 
tres pistes esportives i que en el districte quedi homogeneïtzat.  

 

4) Precs i preguntes 
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La presidenta dona per acabats els tres punts de l’ordre del dia i obre el punt de precs 
i preguntes. Dona la paraula a un ciutadà que vulgui fer un comentari. 

El senyor Jordi Suñé de Sanjuan es presenta com a representant de la Societat 
Esportiva Mercat Nou Magòria. També diu que fins avui és vicepresident del Consell 
d’Esports del districte. Comenta que es va estar llegint tot el resum que hi havia quant 
el tema d’inversions o el capítol econòmic, i opina que, en la part esportiva, hi havia 
una partida de 100.000 euros i escaig i que troba que això és poc pel moviment 
esportiu del districte. Demana, en aquest capítol en concret, si es pot apujar o com es 
desglossa, si tenen previst això per satisfer la part esportiva, aquests recursos a què 
anirien destinats.  

El regidor agraeix el comentari i comunica que el pressupost vist, els documents que 
han passat, no és del pressupost global de la ciutat que s’acaba invertint o acaba 
anant en despesa corrent al districte, sinó que és el pressupost propi del districte. Per 
tant, li sembla que la referència és a la partida de 190.000 euros per a instal·lacions 
esportives i promoció de l’esport. A banda d’aquests 190.000 euros, que són per als 
equipaments esportius gestionats per gestió cívica exclusivament, el pressupost 
general de l’Ajuntament, l’IBE, tindrà un pressupost molt important d’esports que 
repercutirà també a Sants-Montjuïc. Per tant, especifica que són partides que 
enganyen una mica perquè la lectura que en pot fer un ciutadà és suposar que només 
s’hi invertirà 190.000 euros en esports, al districte, però aquesta partida és gestió 
cívica d’equipaments esportius al districte i camps de futbol.  

Per tant, demana calma i mirar la partida global, que és l’important. Afegeix que 
d’alguna forma queda blindada una inversió tan important per a les entitats, per als 
veïns –com també ho és pel Govern i per a la majoria de grups– que és la inversió en 
equipaments esportius de la Magòria. Evidentment, si es té un bon pressupost i 
d’alguna forma s’aconsegueix que aquesta proposta de pressupost acabi sent 
aprovada, tindran els recursos per tirar endavant una inversió tan important com 
aquesta. 

La gerent del districte afegeix que, en els pressupostos, el que es presenta pel que 
fa a ingressos sí que contempla totes les partides d’ingressos, però pel que fa a 
despeses només contempla la despesa corrent, sense inversions. Per tant, no s’està 
aprovant el pla d’inversions, sinó que hi haurà un increment d’ingressos que faran 
possible créixer el pressupost d’inversions, però avui només s’està comentant, de tot 
aquest pressupost, el pressupost ordinari de cada unitat d’ajuntament o districte o 
institut…, cada unitat ha d’aprovar la seva proposta simplement de la part ordinària. La 
part d’inversió avui no s’està contemplant. Per tant, hi ha molts més ingressos que no 
pas el quadre de despeses, perquè només és un apartat. 

La presidenta agraeix la presència de tothom i dóna per finalitzada la sessió a les 
18.30h.  

 


